
  شمار بسیاری از تکالیف کاهش آلودگی هوا 
بر زمین مانده!

 سرپرست مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان محیط زیست 
با اشاره به وضعیت کنونی هوا، موانع اجرای قانون هوای پاک را 
تشریح کرد. داریوش گل علی زاده، سرپرست مرکز ملی هوا و 
تغییر اقلیم سازمان محیط زیست با اشاره به کیفیت پایین هوای 
این روزهای تهران، اظهار کرد: این آلودگی کنونی به دلیل گرد 
و غبار ناشی از ناپایداری هواست. او در گفت وگویی که با ایلنا 
داشت، افزود: با این حال آلودگی نیمه دوم سال ناشی از اثر سکون 
و وارونگی هواست که موجب انباشت آلاینده های خودرویی 
و صنعتی شده و در نتیجه شاهد شرایط اضطرار آلودگی هوا 
می شویم. گل علی زاده در رابطه با اقدامات سازمان محیط 
زیست برای کاهش شرایط اضطرار اظهار کرد: همه دستگاه های 
مسئول برای اجرای قانون هوای پاک مکلف شده اند. خوشبختانه 
هماهنگی های خوبی بین نهادهای مختلف انجام شده است و 
همه آنها برنامه های خود را داده اند که تا پایان دولت هم سازمان 
بازرسی کل کشور و هم سازمان محیط زیست بر آن نظارت خواهد 
کرد. او بیان کرد: کیفی سازی سوخت پالایشگاه های کشور را با 
وزارت نفت و مدیران 10 پالایشگاه کشور جمع بندی و نهایی 
کردیم و تا حداکثر طی سه سال آینده کل سوخت تولید و توزیعی 
کشور مبتنی بر استاندارد یورو باشد. در حال حاضر در کل کشور 
توزیع سراسری سوخت استاندارد مبتنی بر یورو نداریم. این مقام 
سازمان محیط زیست در رابطه با چرایی اجرا نشدن قانون هوای 
پاک اظهار کرد: این قانون که در سال 1396 تصویب و آیین نامه 
اجرایی آن در سال 1397 تدوین شد، تکالیفی را بر عهده برخی 
از سازمان های اجرایی گذاشته است. اجرای این تکالیف نیازمند 
منابع مالی است که بخشی از آنها تأمین نشد و مثلا برای توسعه 
حمل و نقل عمومی، کیفی سازی سوخت و توسعه نیروگاه های 
تجدیدپذیر می توانستیم با منابع مالی موجود آنها را در اولویت 
خود قرار دهیم که متأسفانه انجام نشد. از سوی دیگر برخی از 
پروژه های دیگر نیز نیاز به تأمین اعتبار از سوی سازمان برنامه 
و بودجه داشته است که آنهم اجرا نشد. این ها موجب این شد 
تا بسیاری از تکالیف اصلی و اثربخش در قانون هوای پاک که 
منجر به بهبود کیفیت هوا و کاهش آلودگی می شد، بر زمین 
بماند. او در ادامه با بیان اینکه در دولت جدید دستگاه های دولتی 
برنامه های خود را برای اجرای قانون هوای پاک اعلام کرده اند، 
گفت: در لایحه بودجه امسال هم ردپایی برای اجرای قانون هوای 
پاک گذاشتیم تا با ریل گذاری دولت به سمت اجرای قانون هوای 
پاک برویم. او یادآور شد: اجرای قانون هوای پاک یک پروسه 
مستمر بوده و در کنار این تکالیف، برخی از اقدامات را که مغایر 
با سیاست های قانون هوای پاک بوده و موجب افزایش مصرف 
انرژی و بارگذاری آلودگی ها می شود باید پایان داد. این مقام 
سازمان محیط زیست در ادامه با بیان اینکه بارگذاری فعالیت ها 
در حوزه آلودگی هوا باید بر اساس ظرفیت تهویه باشد، گفت: هوا 
باید ظرفیت پالایش و تهویه این آلودگی های منتشره را داشته 
باشد. اگر خودروهای ما استانداردها نباشند با توجه به اینکه عمده 
سوخت مصرفی آنها و همچنین سوخت های کارخانه ها و منازل 
مسکونی فسیلی است، اثرات تجمعی آنها در زمان آلودگی هوا و 
وقتی که باد مؤثری ندارد منجر به تشدید آلودگی هوا می شود. در 
تابستان هم این آلاینده ها وجود دارد با این حال انباشت آلودگی 
نداریم و باد موثر وجود داشت. لذا اگر امسال باد موثر وجود نداشته 
باشد و این آلودگی را پخش نکند، در تمام روزها هوای آلوده را 
خواهیم داشت. گل علی زاده تأکید کرد: باید یکسری اقدامات 
مانند بهبود کیفیت سوخت، نظارت بر معاینه فنی خودروها و 
نظارت بر موتورخانه منازل مسکونی و حرکت به سوی کاهش 
مصرف سوخت های فسیلی که عامل اصلی آلودگی در بسیاری از 
کشورهای دنیا است را انجام دهیم. او در ادامه با اشاره به آلودگی 
هوای ناشی از ریزگردها و گرد و خاک اظهار کرد: در موضوع 
گرد و غبار یک منشأ داخلی داریم که حدود 7 میلیون هکتار 
منشأ داخلی تولید گرد و غبار دارد که اگر در آن نواحی باد افقی 
و عمودی را داشته باشیم، خیزش گرد و غبار رخ داده و آن را به 
سایر نقاط منتقل می کند، همچنان که در تابستان امسال هم این 
مسأله در بسیاری از شهرهای کشور رخ داد. منشأهای داخلی نیاز 
به مدیریت منابع آب، آبخیزداری و جلوگیری از تخریب سرزمین 

و بیابان زایی دارد.  

 آرمان ملی: شاید نحوه مواجهه برخی 
مسئولان با تجمعات دانشگاه است که دیگر 
دانشجویان تمایلی به شنیدن  سخنان  
برخی مسئولان  ندارند. دانشگاه های کشور، 
این روزها دستخوش اتفاقاتی است که به 
سادگی نمی توان از کنار آن ها عبور کرد. 
تجمعات و اعتراضات دانشجویان از روز 25 
شهریور به بعد و پس از  فوت مهسا امینی، 
دختر جوان اهل سقز  رخ داد. دانشجویان 
دانشگاه های مختلف در تجمعات ادامه دار 
خود خواستار پاسخگویی مسئولان نه تنها 
در قضیه خانم امینی که سایر سیاست هایی 
شده اند که منجر به وارد شدن خدشه  
به حوزه های اجتماعی و اقتصادی شده 
است. مسئولان دانشگاهی اما در  برخی 
مواقع به انکار تجمعات می پردازند. با این 
حال ضد و نقیض هایی هم در این میان از 
دل صحبت هایشان بیرون می زند. برای 
صنعتی  دانشگاه  هیات رئیسه  نمونه 
شریف اطلاعیه ای صادر کرده و در آن 
گفته: »دانشجویانی که نقش کلیدی در 
ناآرامی داشته اند تا اطلاع ثانوی اجازه ورود 
به دانشگاه را ندارند.« بنا به این اطلاعیه 
»این دانشجویان در اولین فرصت به کمیته 
انضباطی معرفی می شوند.« همین طور گفته 
شده که »از کمیته انضباطی می خواهیم که 
از تمام ظرفیت های قانونی همچون تعلیق 
و اخراج استفاده کند.«اما در سوی دیگری 
از شهر، رئیس دانشگاه تهران به نوعی دیگر 
در خصوص نحوه برخوردشان با دانشجویان 
اشاره کرده و در واکنش به شکستن شیشه 
درِ ورودی خوابگاه حافظ، گفته: »همان شب 
از هر 7 طبقه خوابگاه بازدید کردم؛ ورود 
نیروی انتظامی به خوابگاه کذب محض بود؛ 
هیچ دانشجویی هم دستگیر نشده بود.« او 
ادامه داده »هیچ دانشجویی به دلیل شرکت 
در تجمعات از خوابگاه اخراج نشده، فقط 
به یک دانشجو به خاطر کشف مواد مخدر 
ابلاغ شد که یک ماه خوابگاه را ترک کند!« با 
توجه به صحبت های محمد مقیمی،  رئیس 
دانشگاه تهران نمی توان به این نکته اشاره 
نکرد که  حوادثی در یک ماه گذشته  به 
وقوع پیوسته است .  اما یکی از اکت هایی که 
دانشجویان در کنار اعتراضات خود در طول 
این مدت انجام داده اند، اعتراض به جدا بودن 
سلف های غذاخوری بوده. دانشجویان پسر و 
دختر برای روزهایی در کنار هم غذا خوردند 
و مسئولان که طرفدار تفکیک جنسیتی 
حتی در سلف های دانشگاه هستند، درهای 
سلف های غذاخوری را بستند و دانشجویان 
دانشگاه های مختلف اما غذاهای خود را 
برداشته و در محوطه بیرونی دانشگاه در کنار 
یکدیگر روی زمین نشسته و غذا خوردند. 
روز گذشته اما در جریان مقاومت برای عدم 
ورود دانشجویان به غذاخوری درهای سالن 
غذاخوری شکسته شدند  . در اطلاعیه ای که 
گفته شد از سوی دانشگاه شریف، منتشر 

شد، به موضوع سلف های غذاخوری هم 
اشاره و گفته شد: »درباره اتفاقات روز اول 
آبان، تا پایان تعمیرات و فراهم شدن فضای 
آرامش، امکان صرف غذا در داخل سالن 
غذاخوری وجود ندارد!« همان طور که گفته 
شد، بستن درهای سلف دانشگاه شریف 
با مقاومت از سوی دانشجویانی که عضو 
بسیج دانشگاه ها هستند، همراه بود. بعد از 
این درگیری ها، تصویری در فضای مجازی 
تعداد 10 دانشجو را نشان داد که در مکانی 
که گویا متعلق به محل تدفین شهدای گمنام 
جمع شده و مشغول گریه کردن در واکنش 
به مختلط شدن فضای غذاخوری بودند. 
اما در خصوص اظهارات متناقض مسئولان 
دانشگاهی درباره نحوه برخورد با دانشجویان 
دو نمونه از این اظهار نظرها در زیر آورده 
می شود تا خوانندگان »آرمان ملی« بیشتر 

در جریان این اظهارات قرار بگیرند. 
 بیانیه دانشگاه شریف خطاب به 

دانشجویان معترض
روابط عمومی دانشگاه شریف، در بیانیه ای 
آورده است که »ضمن تشکر از دانشجویان 
فهیم دانشگاه که همراهی و همیاری خوبی 
در حفظ نظم و امنیت دانشگاه دارند، با توجه 
به اتفاقات ناشایست رخ داده در روز یکشنبه 
)اول آبان 1۴01( در دانشگاه صنعتی شریف 
که عده ای دانشجوی قانون شکن به تخریب 
و هنجارشکنی در دانشگاه پرداختند، هیات 
رئیسه دانشگاه رفتارهای دور از  شأن محیط 
دانشگاه را به شدت محکوم و برای استمرار 
فعالیت های آموزشی و پژوهشی، اعلام 
می کند؛ با توجه به صدمات وارده به سالن 
غذاخوری البرز امکان صرف غذا در داخل 
سالن وجود ندارد و تا زمان انجام و پایان 
تعمیرات و اطمینان از فراهم شدن فضای 

آرامش، غذا به  صورت بسته بندی شده در 
ضلع جنوبی سلف تحویل دانشجویان خواهد 
شد.« در ادامه این اطلاعیه تاکید شده است: 
»همچنین چنانچه مشخص شود افرادی به 
ضرب و شتم یا فحاشی پرداخته و موجب 
جراحت دیگران شده اند، به صورت موقت 
ورود آنها به دانشگاه ممنوع شده و در اولین 
فرصت به کمیته انضباطی معرفی می شوند. 
برای ایجاد و حفظ آرامش در دانشگاه، 
دانشجویانی که در ارزیابی اولیه انجام شده، 
نقش کلیدی در ایجاد ناآرامی داشته اند 
تا اطلاع ثانوی اجازه ورود به دانشگاه را 
نخواهند داشت.« هیات رئیسه دانشگاه 
صنعتی شریف در این اطلاعیه ضمن تاکید 
بر حفظ آرامش و استقبال از فعالیت های 
قانونمند و برگزاری برنامه های دارای مجوز، 
تکرار هرگونه رفتارهای دور از  شأن دانشگاه 
را مردود دانست و از کمیته انضباطی خواست 
که از تمام ظرفیت های قانونی خود همچون 
تعلیق، اخراج و غیره برای برخورد با این 

موارد استفاده کند. 
 اظهارات رئیس دانشگاه تهران 
در خصوص ورود لباس شخصی ها به 

دانشگاه
به گزارش روابط عمومی دانشگاه تهران، 
محمد مقیمی، رئیس دانشگاه تهران در 
نشست های ) پرسش و پاسخ ( در مواجهه 
با دانشجویانی که درباره عاقبت بی پرده 
صحبت کردن در تالار های دانشگاه ابراز بیم 
می کردند، به آن ها تضمین داد هیچ مشکلی 
برای هیچ دانشجویی که حتی سنگین ترین 
نقد ها را مطرح می کند به وجود نخواهد آمد. 
هیچ کس بابت اظهارنظرش حتی یک تذکر 
هم دریافت نمی کند. این باعث افتخار نظام 
جمهوری اسلامی ایران است که افراد به 

راحتی حرفشان را می زنند. او گفت: »بهترین 
ساز و کار برای رسیدگی به موارد خارج از 
عرف دانشگاهی که در جریان اعتراضات 
اخیر در دانشگاه ها رخ داد، ساز و کار کمیته 
انضباطی است. البته کمیته های انضباطی 
نباید جنبه تنبیهی صرف داشته باشند بلکه 
باید کارکرد تربیتی و ارتقادهنده به خود 
بگیرند.« رئیس دانشگاه تهران در پاسخ به 
آنچه تحت عنوان ورود نیروی لباس شخصی 
به دانشگاه عنوان شد، اظهار داشت: »تا 
آنجا که از سابقه به کار بردن اصطلاح لباس 
شخصی به خاطر داریم، این اصطلاح برای 
فضا هایی به کار برده می شده که برخوردی 
از سوی افرادی غیر از نیرو های انتظامی و 
امنیتی صورت می گرفته است. در کدامیک 
از تجمعات دانشجویانی که شعار آزادی 
سر می دهند و در محیط داخل دانشگاه 
صورت گرفت، فردی از نیروی انتظامی، 
امنیتی یا افراد غیردانشگاهی مداخله ای 
داشته است؟ کدام تجمع دانشجویی از سوی 
انتظامات دانشگاه به خشونت و درگیری 
کشیده شده است؟«در مدت این التهابات، 
دستور کار مدیریت دانشگاه که عدم تعرض 
به تجمعات دانشجویی از سوی حراست و 
انتظامات دانشگاه بوده، کاملًا روشن بیان 
شده و با کمترین نقص به اجرا درآمده است. 
آیا موردی را سراغ دارید که حین تجمعات 
شما که حتی فاقد مجوز قانونی هم بود، 
برخورد تندی از سوی انتظامات و حراست 
صورت گرفته باشد؟!« مقیمی گفت: »عناوین 
مختلفی مثل لباس شخصی و نیرو های 
امنیتی نباید به دانشگاه وارد شوند. دانشگاه 
تهران کمترین صدمه را در میان دانشگاه ها، 
از بحث ورود افراد غیر از انتظامات و حراست 
دانشگاه داشته است. اگر بخواهیم صادق 
باشیم باید گفت نهاد های امنیتی نسبت 
به اتفاقات دانشگاه بی تفاوت نیستند و 
تصاویری که از تجمعات برای رسانه های 
بیگانه فرستاده می شود را رصد می کنند.« 
اما دانشجویی که از پاسخ رئیس دانشگاه 
قانع نشده بود، پرسید آقای رئیس بالاخره 
لباس شخصی ها وارد دانشگاه شده اند یا خیر. 
مقیمی پاسخ داد: »اگر منظورتان افرادی 
است که غیر از نیرو های انتظامات دانشگاه که 
لباس فرم بر تن ندارند و با لباس عادی هنگام 
تجمعات یا جلوی در ورودی می ایستند؛ 
باید بگویم اعضای حراست دانشگاه فاقد 
لباس فرم هستند و همانند همه ما لباس 
عادی بر تن دارند؛ به این افراد لباس شخصی 
نمی گویند. بلکه کارکنان حراست، بخشی 
از بدنه رسمی دانشگاه هستند که وظایف 
محوله را انجام می دهند و همین نیرو های 
حراست دانشگاه که شما به اشتباه آن ها 
را لباس شخصی می نامید، ورودشان به 
تجمعات و کنترل در های ورودی دانشگاه 
تهران در حداقل ترین میزان ممکن اتفاق 

افتاد!« 

9اجتماعی سال پنجم
شماره   1400

 سه شنبه 
1401 .08 .03
28ربیع الاول1444/ 25اکتبر2022

a r m a n m e l i . i r

         88760176                

فــــرارو

 مسئولان باید از پشت میز خود 
بلند شوند

یک جامعه شناس گفت: راهکارها برای 
برون رفت از وضعیت فعلی کاملا مشخص 
است؛ مسئولان باید از پشت میز خود 
بلند شوند و با مردم صحبت کنند. عالیه 
شکربیگی، جامعه شناس در گفت وگو با 
ایلنا، درباره واکاوی دلایل اعتراضات اخیر و 
در پاسخ به اینکه آیا مطالبات انباشته شده 
از گذشته در بروز و شکل گیری اعتراضات 
اخیر، فارغ از بخش هایی که با قصد آسیب 
به کشور و درقالب اغتشاش و آشوبگری 
اتفاق افتاده، موثر بوده است، گفته: »در 
مختلف  نسل های  مختلف،  زمان های 
مطالباتی را مطرح کرده اند. مردم در 
سال های 7۸، 96، 9۸ و 1۴01 خواسته ها 
و مطالباتی داشته اند. در سال 96 گروه هایی 
خواسته های صنفی داشتند مانند کارگران، 
معلمان و بازنشستگان، در سال 9۸ هم 
غائله اعتراض به گرانی بنزین بود. هر زمان 
مطالبه گری ها صورت گرفت، متأسفانه 
مسئولان توان ارائه راهکار برای حل مسائل 
و مشکلات اقتصادی، فرهنگی و سیاسی 
مردم را نداشتند و خواسته ها مغفول ماند و 
مطالبات انباشته شد و ما در سال 1۴01 هم 
شاهد اتفاقات دیگری هستیم.« او تصریح 
کرده: »در سال 96 اگر خواسته ها، فقط 
صنفی بود یا در سال 9۸ افرادی به خیابان 
آمدند که مشکل اقتصادی داشتند، اما 
اخیرا در مناطق مختلف این اعتراضات را 
دیدیم، به طور مثال در تجریش که از مناطق 
طبقه متوسط به بالاست تا جنوب شهر و 
در نارمک که زندگی مردم متوسط است، 
عده ای از مردم حضور داشتند و در واقع 
آن ها مطالبه دارند و این هم کنش گرایی 
در میان گروه های مختلف دیده می شود، 
به طوری که در سایر شهرهای ایران نیز 
مطالبه گری  وجود دارد.« او با اشاره به بخش 
قانونی از مطالبات مردم گفته: »معترضان 
در دوره های مختلف تاریخی، شعارهای 
مختلفی برای مطالبه گری های خود داده اند 
و شعارها در هر دوره ای دارای محتویات 
مطالبه گری بوده است. اما وقتی در این 
دوره شعارهای معترضان را با دوره های 
گذشته مقایسه می کنید، می بینید که 
در این دوره علاوه بر مطالبه گری از سوی 
مردم، شعارها با محوریت زنان و جوانان 
در جامعه مطرح شده است.«شکربیگی در 
ادامه گفته: »مردم خواهان کرامت انسانی، 
نادیده گرفته نشدن مسائل اقتصادی که 
همین  عوامل نیز منجر به اعتراض شده 
است. بارها گفته ایم که باید گفت وگو شود. 
در واقع راهکار این است که مسئولان 
فروتنی به خرج داده و با مردم صحبت 
بالایی  عقلانیت  از  ایران  مردم  کنند. 
برخوردار هستند و می فهمند، بنابراین 
نباید نادیده گرفته شوند.« شکربیگی در 
بخش دیگری از صحبت های خود با بیان 
اینکه مسئولان ناکارآمد باید کنار بروند و 
شایسته سالاری در جامعه صورت بگیرد، 
گفته: »اگر می بینیم که یک زمانی مردم 
عکس سفره های خالی خود را در شبکه های 
و  می گذاشتند  اشتراک  به  اجتماعی 
می گذارند به این دلیل است که آن ها 
پاسخی از سوی مسئولان ندیده اند و چون 
پاسخی ندیده اند به شبکه های اجتماعی 
پناه می برند.« او ادامه داده: »راهکارها برای 
برون رفت از وضعیت فعلی کاملا مشخص 
است؛ مسئولان باید از پشت میز خود بلند 
شوند و با مردم صحبت کنند، حضورشان 
در جامعه نمایشی نباشد و حضور واقعی 
در جامعه داشته باشند و بدانند که به وجود 
آمدن جریان خودی و غیرخودی و آقازادگی 
و زندگی فرزندان مسئولان در کشورهای 
توسعه یافته، از موضوعاتی است که مردم 
را عصبانی می کند. عصبانیت هم در یک 
الی دو روز ایجاد نشده است، سال ها طول 
کشیده تا این وضعیت ایجاد شده  است و 
حل آن نیازمند زمان  است.« او خاطرنشان 
کرده: »هر گونه نادیده گرفتن مطالبه های 
دانشجویان، جوانان، زنان و… خطای بزرگی 
است بنابراین برای زدایش نابرابری ها، 
نیازمند کنشگری های نمادی از سوی 
مسئولان و سیاستگذاران مسئول هستیم.« 

مخالفت با ادغام و الحاق 
دانشگاه های تک جنسیتی

جلال موسوی، مدیرکل دفتر تدوین و 
راهبری اسناد و سیاست های آموزش و 
پژوهش ستاد علم و فناوریِ شورای عالی 
انقلاب فرهنگی گفته: با الحاق و ادغام پنج 
دانشگاه نیز مخالفت شد که عمده این 
دانشگاه ها تک جنسیتی یا صنعتی بودند. 
یک بند از سیاست های 9گانه سند آمایش 
آموزش عالی به ساماندهی مراکز آموزش 
عالی اختصاص دارد که از گسترش بدون 
هدف دانشگاه ها جلوگیری می کند. این 
طرح بعد از کش و قوس های فراوان 
مقرر شد از سال 99 به طور رسمی در 
دانشگاه ها اجرا شود. از مهم ترین اهداف 
ساماندهی، پیوستن موسسات آموزش 
عالی کم توان تر به دانشگاه های ما در 
استان برای ارتقای شبکه آموزشی و 

علمی کشور بود. 

دیدگــــاه

 خبــــر

روی خط آرمان ملی

ادامه  تناقض ها درخصوص برخورد یا عدم برخورد با دانشجویان معترض

دانشجویان مخالف تفکیک جنسیتی
 در   سالن غذاخوری شدند

   بنابر اطلاعیه دانشگاه شریف، از کمیته انضباطی خواسته شد که از تمام ظرفیت های قانونی همچون تعلیق و اخراج دانشجویان استفاده کند! 
  محمد مقیمی رئیس دانشگاه تهران  : حتی به یک نفر از دانشجویان هم تذکر داده نشده است

 آرمان ملی: مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب تهران با بیان 
اینکه مصرف آب شرب روزانه تهران 3 میلیون متر مکعب است 
گفته: تهران فقط برای 100 روز آب دارد. او افزوده: اگر تمهیدات 
لازم و صرفه جویی صورت نگیرد، اوایل زمستان به مشکل خواهیم 
خورد. احد وظیفه روز یکشنبه در برنامه ای تلویزیونی این نکته را 
اعلام کرد و هشدار داد که اگر تمهیدات لازم و صرفه جویی صورت 
نگیرد، اوایل زمستان به مشکل خواهیم خورد. یکی از مهمانان تلفنی 
همین برنامه، احد وظیفه بود، رئیس مرکز اقلیم و مدیریت بحران 
خشکسالی. با توجه به اهمیت موضوع، خبرآنلاین، سراغ او رفته  و 
درباره سرنوشت کم آبی در پایتخت با او گفت وگو کرده . احد وظیفه 
می گوید: »آخرین باری که در تهران بارش کافی و خوب داشتیم 
به سال 139۸ برمی گردد، سال 99 هم بارندگی بد نبود اما طی 
سال های 1۴00 و 1۴01 با کاهش 35 درصدی بارندگی نسبت به 
میزان نرمال روبه رو شده ایم. به عبارتی طی سال آبی اخیر مجموع 
بارش ها 191 میلیمتر بوده که نسبت به شاخص بلندمدت بارش ها 
یعنی عدد 29۴ میلیمتر، 103 میلیمتر کمتر باران داشته ایم.« متن 

گفت وگو را در زیر می خوانید؛ 
   سدهای استان تهران دقیقا چه وضعیتی دارند؟

آخرین عدد از داشته های سدهای استان تهران که به همین یک 
هفته قبل برمی گردد و میزانش در سایت وزارت نیرو هم ثبت شده 
است، نشان می دهد که میزان آب پشت سدها بین 300 تا ۴00 
میلیون متر مکعب است، که البته همه این آب قابل برداشت نیست 
چراکه برای حفظ بدنه سد و پیشگیری از شکستگی و مشکلات این 
چنینی، باید تا میزانی از آب همیشه پشت سد بماند. پس این رقم هم 
به معنی همه آب قابل برداشت از سدها نیست. برهمین اساس از آنجا 
که مصرف روزانه آب در تهران 3 میلیون متر مکعب اعلام شده است، 

پس حدود صد روز ذخیره آب در سدهای استان تهران موجود است. 
  چرا با این مشکل روبه رو شده ایم؟

مجموع عواملی که باعث این مشکل شده به کاهش ورودی سدها، 
کاهش بارندگی و خشکسالی برمی گردد. 

  چقدر کاهش بارندگی داشته ایم؟
آخرین باری که در تهران بارش کافی و خوب داشتیم به سال 
139۸ برمی گردد، سال 99 هم بارندگی بد نبود اما طی سال های 
1۴00 و 1۴01 با کاهش 35 درصدی بارندگی نسبت به میزان نرمال 
روبه رو شده ایم. به عبارتی طی سال آبی اخیر مجموع بارش ها 191 
میلیمتر بوده که نسبت به شاخص بلندمدت بارش ها یعنی عدد 29۴ 

میلیمتر، 103 میلیمتر کمتر باران داشته ایم. 
 یعنی عامل اصلی این کمبود آب ها همین بارندگی و 

عوامل طبیعی است؟
نه متأسفانه، بخشی از این مشکل به دست درازی ها به منابع 

آب برمی گردد، ببینید قسمتی از آب ورودی به پشت سدها از 
سرچشمه ها و منابع بالادستی می آید، در حالی که اگر گشت 
و گذاری به دره های تهران داشته باشید، می بینید که سرچشمه ها 
را با اتاقک هایی محصور کرده و بعد حوضچه هایی ساخته و با یک 
لوله پلاستیکی آب چشمه را به سمت باغات و مزارع و ویلاها 
هدایت کرده اند. این درحالی ست که اغلب این باغات ومزارع یا 
غیرمجاز هستند و یا به شکل غیرمجازی گسترده شده اند. درواقع 
سرچشمه های تهران بجای اینکه به سدها برسند از همان منبع به 

دست خوش نشین ها می رسند. 
 با این تفاسیر سرنوشت دسترسی به آب در تهران چه 

می شود؟ آب در تهران جیره بندی خواهد شد؟
درحال حاضر چون در آغاز فصل سرما هستیم، به خاطر 
حذف کولرها و کمتر شدن میزان دوش گرفتن و حمام کردن 
و همچنین پیش بینی بارش در اواخر آبان و ماه آذر، امیدواریم 
که با کمبود آب مواجه نشویم، البته بخش زیادی از منابع آبی 
تهران از چاه های زیرزمینی هم تامین می شود. بر این اساس 
برای سالجاری بعید است که با جیره بندی آب روبه رو می شویم. 

اما درباره آینده نگران هستیم. 
 مهم ترین دلایل این نگرانی چیست؟

ببینید، ما با فاکتورهایی روبه رو هستیم که وضعیت آب را کاملا 
هشداری و خطرناک نشان می دهد، باید توجه کنیم آب خلق 
نمی شود، روند بارش ها نزولی شده، با گرم شدن زمین و خشکسالی 
روبه رو هستیم، دما افزایش و به تبع آن تبخیرها افزایش یافته است 
و در نهایت افزایش جمعیت هم داریم و همه این عوامل یعنی با 
بحران و جیره بندی آب در سال های آینده روبه رو می شویم، همان 
اتفاقی که امسال در همدان رخ داد و مردم با گالن دنبال آب بودند.  

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب تهران، گفته: تهران فقط برای ۱۰۰ روز آب دارد 

آیاآبدرپایتختجیرهبندیمیشود؟
 پیام رسان سروش

چرا سرعت پیام رسان سروش پایین است و امکان ارسال پیام، 
دانلود فیلم و عکس و فایل وجود ندارد از مسئولان تقاضا داریم 
وقتی اکثر پیام رسان ها قطع هستند پیام رسان های داخلی را 

تقویت کنند تا بتوانیم کارهای خود را انجام دهیم. 
اسدی از تهران 

حق مسکن
7 ماه از سال گذشته و هنوز حق مسکن کارگر ها تصویب 
نشده است. افزایش حقوق کارمندان ابلاغ شده اما هنوز ما 
کارگران در انتظار حق مسکن هستیم. لطفا مسئولان به فکر 

کارگران باشند. 
یک کارگر از اسلامشهر

اینترنت
با قطع اینترنت کل فروش کسب و کار های اینترنتی خانگی 
تعطیل شده است و متأسفانه کسب و کار های مجازی در 
شرایطی که با قطع سراسری اینترنت مواجه هستند، ناچار به 
پرداخت هزینه های ماهیانه نیرو های خود بدون کسب هیچ 
درآمدی هستند از مسئولان تقاضا داریم که فکری اساسی برای 

کسب و کارهای ما کنند. 
یاری از تهران 

واریز یارانه 
بچه من ۴ ماه است به دنیا آمده ولی یارانه به او نمی دهند. 
با این گرانی بگویید که ما باید چه کار کنیم و خیلی بچه های 
دیگر که مثل بچه من به دنیا آمدند از مسئولان تقاضا داریم که 

مشکلات ما را حل کنند. 
جعفری از تهران


